
Czemu służy dobrowolne poddanie się karze

Cezary Szczepaniak: „Czyżby złapani na gorącym uczynku kłusownicy znaleźli sposób
na unikanie dotkliwych kar? Oto jakie pytania zadał w swym liście jeden z Czytelników:
„Proszę o wyjaśnienie, czy dobrowolne poddanie się karze dotyczy także kłusowników?
Czy mogą oni w ten sposób unikać dotkliwych kar?”

Odpowiadaj?c na powy?sze pytania na wst?pie nale?y wyra?nie podkre?li?, i? instytucja dobrowolnego
poddania si? karze nie s?u?y w swej istocie unikaniu ukarania. Jej celem jest przede wszystkim skrócenie
post?powania przed s?dem, bez naruszania praw oskar?onego i pokrzywdzonego.  Innymi s?owy  chodzi tu
o doprowadzenie do prawomocnego skazania lub umorzenia procesu najszybciej, jak to mo?liwe, a
skutecznie przeprowadzone dobrowolne poddanie si? karze, co do zasady, ko?czy spraw? na pierwszym
posiedzeniu s?du.

 
Kto sk?ada wniosek?

Zgodnie z art. 387 kodeksu post?powania karnego, do chwili zako?czenia pierwszego przes?uchania
wszystkich oskar?onych na rozprawie g?ównej oskar?ony, któremu zarzucono przest?pstwo zagro?one
kar? nieprzekraczaj?c? 15 lat pozbawienia wolno?ci, mo?e z?o?y? wniosek o wydanie wyroku skazuj?cego
i wymierzenie mu okre?lonej kary lub ?rodka karnego, orzeczenie przepadku lub ?rodka kompensacyjnego
bez przeprowadzania post?powania dowodowego. Wniosek mo?e równie? dotyczy? wydania okre?lonego
rozstrzygni?cia w przedmiocie poniesienia kosztów procesu. Je?eli oskar?ony nie ma obro?cy z wyboru,
s?d mo?e, na jego wniosek, wyznaczy? mu obro?c? z urz?du. S?d mo?e uwzgl?dni? wniosek o wydanie
wyroku skazuj?cego, gdy okoliczno?ci pope?nienia przest?pstwa i wina nie budz? w?tpliwo?ci, a cele
post?powania zostan? osi?gni?te mimo nieprzeprowadzenia rozprawy w ca?o?ci. Uwzgl?dnienie wniosku
jest mo?liwe jedynie wówczas, gdy prokurator wyrazi zgod?, a pokrzywdzony nale?ycie powiadomiony o
terminie rozprawy oraz pouczony o mo?liwo?ci zg?oszenia przez oskar?onego takiego wniosku nie zg?osi
sprzeciwu. O tre?ci wniosku nale?y powiadomi? pokrzywdzonego, je?eli wniosek zosta? z?o?ony przed
powiadomieniem go o terminie rozprawy.



Wniosek o dobrowolne poddanie si? karze sk?ada oskar?ony b?d? dzia?aj?cy w jego imieniu obro?ca. Musi
on zosta? z?o?ony w formie pisemnej lub ustnej do protoko?u, przed zako?czeniem sk?adania wyja?nie?
przez oskar?onego. Je?eli w sprawie wyst?puje kilku oskar?onych, wniosek musi by? z?o?ony przed
zako?czeniem przes?uchania pierwszego z nich i to niezale?nie od tego, którego z nich ma on dotyczy?. Z
omawianym wnioskiem mo?na wyst?pi? równie? przed rozpocz?ciem rozprawy, na etapie post?powania
przygotowawczego.

Jakie warunki trzeba spe?ni??

Wiemy ju? zatem, co oznacza dobrowolne poddanie si? karze, kiedy ma zastosowanie oraz kto i w jakim
terminie mo?e z?o?y? stosowny wniosek. Pozostaje opisanie warunków, jakie musz? zosta? spe?nione,
aby wniosek o dobrowolne poddanie si? karze zosta? uwzgl?dniony. S? to:

1. Czyn zarzucany oskar?onemu stanowi wyst?pek, a nie zbrodni?. Wyst?pkiem jest czyn zabroniony
zagro?ony grzywn? powy?ej 30 stawek dziennych, kar? ograniczenia wolno?ci albo kar? pozbawienia
wolno?ci przekraczaj?c? miesi?c, za? zbrodni? czyn zagro?ony kar? pozbawienia wolno?ci na czas nie
krótszy od 3 lat. Przypadki k?usownictwa b?d? wi?c, ..."
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